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الاطروحة او الرسالة ملخص  

ةالخلاصــــ  

ٔٚعًم كًعبد غفٛهٙ ٔاعع انطٛف ظذانعذٚذ يٍ انطفٛهٛبت انذاخهّٛ ٔانخبسخّٛ ٔخبصّ انذٚذاٌ انخٛطّٛ  Streptomyces avermitilisالاٚفشيكتٍٛ عجبسِ عٍ لاكتٌٕ حهقٙ كجٛش يشتق يٍ تخًش انجكتشٚب انغجحّٛ فٙ انتشثّ       

غتشٌٔ، انٓشيٌٕ انًحفض نهدشٚجبت ٔانٓشيٌٕ انهٕتُٛٙ(، اَضًٚبت انكجذ شٔختٓذف ْزِ انذساعّ انٗ يعشفّ تبثٛش اندشع انًتكشسِ يٍ الاٚفشيكتٍٛ نٕحذِ أ يع فٛتبيٍٛ عٙ عهٗ انٓشيَٕبت اندُغّٛ)الاعتشادإٚل، انج.ٔانًفصهٛبت
((GPT,GOT,LDH, ALPِالاَضًٚبت انًعبدِ نلاكغذ  ،)انكبتهٛض، عٕثشأكغبٚذ دعًٕٛتٛض، انكهٕتبثبٌٕٚ ثٛشٔكغذٚض(،انجشٔتٍٛ انكه ٔانجٛهشٔثٍٛ، ٔظبئف انكهٗ )حبيط انجٕنٛك، انٕٛسٚب، َتشٔخٍٛ انٕٛسٚب فٙ انذو ( ،ٙ

)عذد كشٚبت انذو انكهّٛ، َغجّ خعبة انذو، حدى انكشٚبت  ٛحبت انذيّٕٚ، انًعبٚٛشانذيّٕٚالانجٕيٍٛ،انكهٕثٕٛنٍٛ، انحذٚذ انكهٙ،  قبثهّٛ استجبغ انحذٚذ انكهٙ، َغجّ انتشاَغفٛشٍٚ انًشجع، ٔقت  انتخثش، صيٍ انتخثش، عذد انصف

انشحى. ثبلاظبفّ انٗ انذساعّ انُغدّٛ شّٚ، يعذل تشكٛض ًْٕٛغهٕثٍٛ انكشّٚ ٔانعذ انتفشٚقٙ نكشٚبت انذو انجٛط(، ٔصٌ اندغى ، ٔانٕصٌ انُغجٙ نهكجذ، انكهٗ، انشئّ، انًجبٚط ٔانًشصٕصّ، يعذل حدى انكشّٚ، يعذل ًْٕٛغهٕثٍٛ انك

انحًم فٙ اَبث الاساَت. فٙ انتدشثّ الأنٗ ثًبَّٛ ٔاسثعٌٕ اَتٗ اسَت ثبنغّ اختٛشت عشٕائٛب ٔقغًت انٗ ثًبَّٛ يدبيٛع  الايشاظّٛ نتهك الاععبء فٙ اَبث الاساَت.ٔكزنك  يحبٔنّ دساعّ تبثٛش الاٚفشيكتٍٛ عهٗ انخصٕثّ ٔكفبءِ

يهغى / كغى يٍ ٔصٌ  2يهغى / كغى ٔ  1يهغى/ كغى ، 9.0ندهذ )% يٍ يحهٕل انًهح انفغٕٛنٕخٙ ، ثًُٛب اعطٛت انًدبيٛع انثبَّٛ ، انثبنثّ ٔانشاثعّ ة الاٚفشيكتٍٛ تحت ا9.0(، يدًٕعّ انغٛطشِ ٔانتٙ خشعت ة 6ٔثعذد يتغبٔ)

 يهغى/ كغى  يٍ ٔصٌ اندغى فٛتبيٍٛ عٙ عٍ 09يهغى / كغى يٍ ٔصٌ اندغى فٛتبيٍٛ عٙ  ٔعٍ غشٚق انفى، فٙ حٍٛ اعطٛت انًدبيٛع انغبدعّ، انغبثعّ ٔانثبيُّ ٕٚيٛب 09اندغى(، ثبلاظبفّ انٗ رنك خشعت انًدًٕعّ انخبيغّ ٕٚيٛب 
اعبثٛع تى انتعحّٛ ثدًٛع انحٕٛاَبت فٙ كم انًدبيٛع ، ٔتى اخز عُٛبت انذو نغشض  8يهغى/ كغى يٍ ٔصٌ اندغى( اعجٕعٛبً.ثعذ  2يهغى / كغى ٔ  1يهغى/ كغى ، 9.0غشٚق انفى يع علاج الاٚفشيكتٍٛ تحت اندهذ ٔثُفظ انتشاكٛض )

قٛبط انٕصٌ  ثبلاظبفّ انٗ رنك نذيّٕٚ. ٔعًم انًقبغع انُغدّٛ الايشاظّٛ فٙ انكجذ، انكهٗ، انشئّ، انًجبٚط ٔانشحى. تى قٛبط أصٌ انحٕٛاَبت فٙ كم انًدبيٛع اعجٕعٛب،اخشاء انفحٕصبت انٓشيَّٕٛ، انجبٕٚكًٛٛبئّٛ، ٔانًعبٚٛش ا

اعبثٛع. ٔثعذ رنك ٚتى  8نكم يدًٕعّ( ٔتًت انًعبيهّ ثُفظ غشٚقّ انعلاج ثبنتدشثّ الأنٗ ٔنًذِ  6ٔثعذد يتغبٔ)يدبيٛع  8اَثٗ اسَت ثبنغّ اخشٖ عشٕائٛب ٔقغًت انٗ  88فٙ انتدشثّ انثبَّٛ ثى اختٛبس .  انُغجٙ نجعط الاععبء
فٙ ٔظبئف انغذد انصى ثٕاعطّ تقهٛم يغتٕٖ  ثبٌ الاٚفشيكتٍٛ يًكٍ اٌ ٚغجت تعطٛم ا نُتبئحت ركش/ يدًٕعّ( نغشض دساعّ انخصٕثّ ٔكفبء انحًم ٔانتُبعم فٙ اَبث الاساَت.اظٓش 2ادخبل ركٕس اساَت يعهٕيّ انخصٕثّ )

ادٖ انٗ انتبثٛش عهٗ انٕظبئف  ٔالاَضًٚبت انًفشصِ يًُٓب. نى ٚؤثش عهٗ يعذل  ْشيٌٕ الاعتشادإٚل، ٔاحذاث صٚبدِ فٙ يغتٕٖ انٓشيٌٕ انًحفض  نًُٕ اندشٚجبت ٔانجشٔخغتشٌٔ. عجت الاٚفشيكتٍٛ تهف فٙ انكجذ ٔانكهٗ يًب

انكهٙ، الانجٕيٍٛ ٔانكهٕثٕٛنٍٛ. ٔخذت صٚبدِ يعُّٕٚ فٙ فعبنّٛ اَضٚى انكبتهٛض  ٔانذٌْٕ انثلاثّٛ ٔانذٌْٕ ٔاغئّ انكثبفّ ثًُٛب عجت صٚبدِ فٙ يعذل انذٌْٕ عبنّٛ انكثبفّ. كزنك نى ٚتبثش ثغجت انعلاج كم يٍ انجشٔتٍٛانكٕنٛغتشٔل انكهٙ 
.نى ٚغجت الاٚفشيكتٍٛ ا٘ تغٛٛشات يهحٕظّ فٙ يغتٕٖ انحذٚذ انكهٙ، ثًُٛب عجت صٚبدِ يعُّٕٚ فٙ يعذل قبثهّٛ استجبغ انحذٚذ انكهٙ GPx &SODفٙ فعبنّٛ اَضًٚبت ثغجت علاج الاٚفشيكتٍٛ ثًُٛب احذث فٛتبيٍٛ عٙ َقصبٌ يعُٕ٘ 

يبعذا انًدًٕعّ انخبيغّ يقبسَّ  ت ثحذٔث َقصبٌ يعُٕ٘ فٙ ٔقت انتدهػ فٙ كم انًدبيٛع انًعبيهّٔاحذث َقصبٌ يعُٕ٘ فٙ َغجّ انتشاَغفٛشٍٚ انًشجع.عججت اندشع انعبنّٛ يٍ الاٚفشيكتٍٛ اغبنّ فٙ صيٍ انتخثش، ثًُٛب تغج

ٕصّ، يعذل حدى انخهّٛ، يعذل ذو انحًش، َغجّ خعبة انذو، حدى انخلاٚب انًشصثًدًٕعّ انغٛطشِ فٙ حٍٛ اٌ عذد انصفٛحبت انذيّٕٚ نى ٚتغٛٛش يعُٕٚب. ٔخذت تغٛٛشات يعُّٕٚ يهحٕظّ فٙ انًعبٚٛش انذيّٕٚ) عذد كشٚبت ان
أصاٌ انحٕٛاَبت خلال فتشِ انعلاج ٔانًعبيهّ.ٔخذت صٚبدِ يعُّٕٚ فٙ انٕصٌ انُغجٙ نهدٓبص ًْٕٛغهٕثٍٛ انخهّٛ، انعذد انكهٙ نكشٚبت انذو انجٛط ٔانعذ انتفشٚقٙ نكشٚبت انذو انجٛط. نى ٚتى يشبْذِ ا٘ تغٛٛشات يعُّٕٚ يهحٕظّ فٙ 

يحغٍ ٔغٛش يٍ انتبثٛشات انعبسِ نلاٚفشيكتٍٛ ثصٕسِ اٚدبثّٛ.  جبٚط. احذث الاٚفشيكتٍٛ تغٛٛشات َغدّٛ ايشاظّٛ ٔاظحّ فٙ كم يٍ انكجذ، انكهٗ، انشئّ، انًجبٚط ٔانشحى . ثًُٛب اظٓش فٛتبيٍٛ عٙ تبثٛشانتُبعهٙ ثبكًهّ ٔانً
 بعم ٔانحًم فٙ اَبث الاساَت.اظٓش الاٚفشيكتٍٛ تبثٛشات ظبسِ عهٗ انخصٕثّ ٔعجت اَعذاو انتجٕٚط ٔكفبءِ انتُ
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Abstract of Thesis 

  

Summary 

Ivermectin is macrocyclic lactone derived from the fermentation of soil bacterium Streptomyces avermilitis and acts as a broad spectrum antiparasitic drug against many 

internal and external parasites specifically nematode and arthropod. This study was undertaken to investigate the effect of repeated administration of ivermectin alone or with 
the combination of vitamin C on sexual hormone (Estradiol, Progesterone, FSH &LH), liver enzymes (GPT, GOT, ALP, LDH, Bilirubin), kidney functions (uric acid, urea, 

blood urea nitrogen), antioxidant enzymes (CAT, GPx, SOD), total protein, albumin, globulin, total iron, TIBC, % saturated transferrin, Hemostasis index (Prothrombin time, 

clotting time & platelets count), hematological parameters(RBC count, Hb, PCV, MCV, MCH, MCHC, differential WBC count), body weight, and relative weight of liver, 
kidney, lung, ovaries and uterus. In addition to histopathological study on those organs of female rabbits. An attempt had also been achieved to study the effect of ivermectin on 

fertility and pregnancy efficacy on female rabbits. In the first experiment, forty-eight mature female rabbits were chosen randomly and divided into 8 groups of equal number 

(6), a control group which was administered 0.9% Nacl, while the 2nd ,3rd and 4th groups were treated S/C with ivermectin at a dose of ( 0.5mg, 1mg, 2mg /Kg B.W) weekly. In 
addition, the 5th group was administered daily 50mg/Kg B.W vitamin C orally, whereas, the 6th , 7th and 8th groups were administered daily 50mg/Kg B.W vitamin C orally with 

combination of S/C ivermectin (0.5mg, 1mg. 2mg/Kg B.W) weekly respectively. After 8 weeks, the animals of each group were sacrificed, the blood sample was taken for a 

hormonal assay, biochemical, and hematological study. The histopathological changes in liver, kidney, lung, ovaries, and uterus were examined. The body weight in all treated 
groups was measured weekly, as well as, the relative weight of some organs was recorded. In the second experiment, another forty-eight mature female rabbits were chosen 

randomly and divided into 8 groups. Each group consists of equal number of animals (6), the same pattern of treatment in the first experiment was done and then, after 8 weeks, 

a fertile healthy male was presented in each group. (2male/group) to study the fertility and pregnancy efficacy in female rabbits. The results showed that ivermectin can cause 
endocrine disruptor by lowering E2, an increase in FSH, and progesterone. It can causes liver and kidney damage and effect on their enzymes and function. It not effect on total 

cholesterol, triglyceride and LDL while the HDL was increased. The total protein, albumin, globulin did not affect due to treatment. There was significant increase in Catalase 
activity as a results of ivermectin treatment, while glutathione peroxidase and superoxide dismutase were significantly decrease due to vitamin C administration. It not cause 

any alteration in total iron, while it can cause significant increase in TIBC level, while it can cause significant decrease in saturated transferrin. Ivermectin can cause 

prolongation in prothrombin time in high dose (2mg/Kg), while the clotting time show significant decrease in all treated groups, as well as, the platelets count did not affect. 

There was a significant alteration in hematological parameters (RBC, Hb, PCV, MCV, MCH, MCH, WBC count, and differential WBC. The body weight of animals did not 

alter during the treatment. There was significant increase in relative weight of whole reproductive system and ovaries. Histopathological changes were observed in liver, 

kidney, lung, ovaries and uterus. The vitamin C can cause ameliorative effect and change the adverse effect of ivermectin positively. Ivermectin can cause adverse effect on 
fertility and block the ovulation and pregnancy in female rabbits.  


